
Shrnutí. Výzvy a inspirace Mezinárodní konference „Diaspora jako partner mateřského státu“ 

MUDr. Lucie Slavíková-Boucher, spolek ČŠBH 

 

„Problém diaspory je vždy její rozptýlenost. Nějaká podoba institucionalizace je vždy 

zárukou stability, kontinuity a efektivnějšího uplatnění a prosazení kultury země původu.“1 

 

Konference „Diaspora jako partner mateřského státu“ volně navázala na loňskou – „Heritage Schools 

and Diaspora“. Ta poukázala na roztříštěnost práce institucí a organizací, které se zabývají 

udržováním češtiny ve světě. Letošní debata se zaměřila na spolupráci s diasporou obecně. Spolek 

ČŠBH realizoval za tímto účelem krátký dotazníkový průzkum mezi Čechy žijícími v zahraničí, na 

který odpovědělo celkem 700 osob.  

Z jeho výsledků vyplývá: Většině respondentů je mezi 27 a 50 lety a jsou to především ženy. Jde o 

osoby žijící převážně v Evropě (v menší míře v Severní Americe), narozené na území bývalého 

Československa. Téměř polovina respondentů žije v zahraničí déle než 10 let, většina odešla po roce 

1989. Více než 2/3 respondentů žijí ve smíšeném manželství. 68 % má vysokoškolské vzdělání. 

Více než polovina dotázaných má pocit, že se jich události v České republice týkají a aktivně sledují 

politické i kulturní dění. Z dotazníku vyplývá, že nejčastější překážkou v aktivním politickém životě 

je vzdálenost místa pobytu od místa konání voleb a neinformovanost občanů.  

„Ano, nechci ztratit přehled, je to můj první domov a není mi lhostejný jeho osud.“ 

„Vzdálenost a tím časová a finanční náročnost – 3 hodiny autem k nejbližšímu úřadu/ 500 km na 

velvyslanectví, 380 km na konzulát.“ 

„Myslela jsem, že ze zahraničí nejde volit. 

 

Asi 2/3 respondentů uvedly, že udržují češtinu u svých dětí/vnoučat zejména proto, aby předali české 

tradice a kulturu. Pouhých 36% však udržuje češtinu na verbální i písemné úrovni. 

„Je velice náročné přenést "češství" na další generaci a zde by měl začít český stát něco dělat. Já to 

vědomí, že jsem Češka, mám, ale moje děti se tak pravděpodobně cítit nebudou. Zde je potřeba 

větší podpora rodičů dvojjazyčně vychovávaných dětí.“ 

Téměř 400 respondentů má pocit, že se o ně český stát dostatečně nezajímá, nebere zřetel na jejich 

potřeby a nevnímá je jako občany České republiky. 

„Zařizování některých potřebných dokumentů v ČR pro osobu, která žije v zahraničí, je docela výzva. 

České úřady nejsou připraveny na možnost pomoci lidem, kteří jsou v ČR jen během krátkého 

období.“ 

„Největší problém je s tím, že sami úředníci nevědí, co jako občan s trvalým občanstvím v ČR žijící 

dlouhodobě v zahraničí, musí na kterém úřadě mít zajištěné.“ 

92% dotázaných se cítí být Čechy a mají vztah ke svým českým předkům. 

„Ano, všude říkám, že jsem Češka. Moje čtyřletá dcera říká, že je napůl Češka 😊 (otec je cizinec). 

„Ano. V tomto duchu také vychovávám své děti. Sice se narodily v Kanadě, ale kořeny mají české; já 

i manžel jsme Češi. Proto jim říkáme, že jsou Čecho-Kanaďani.” 

                                                           
1 Štech, S. (2015). Úvodní slovo. In Konference Heritage Schools and Diaspora, 3. 8. 2015 Praha, Přivítání, úvodní slovo. 

(Audio/video záznam z konference Heritage Schools and Diaspora, 3. 8. 2015, Senát PČR Praha.) 
 https://www.youtube.com/watch?v=C-5H6dnKJms. [29. 10. 2016]. 

https://www.youtube.com/watch?v=C-5H6dnKJms


Kompletní analýzu průzkumu lze najít zde: http://csbh.cz/novinky/vysledky-dotaznikoveho-

setreni-cesi-v-zahranici-jejich-vztah-k-materskemu-statu 

Konference ukázala, že systematická a zároveň systémově podchycená práce s naší diasporou je 

v úplných začátcích a potenciál zahraničních Čechů není využit. Chybí koordinace činnosti v této 

oblasti a to (ideálně) na vládní úrovni. 

Prezentovaná zahraniční zkušenost, konkrétně Islandu, Izraele2 a Polska3, potvrdila, že práce a 

spolupráce s vlastní diasporou vyžaduje úsilí: je třeba se zajímat o reálné potřeby a zájmy občanů 

žijících v zahraničí, myslet na ně při změnách zákonů, které se jich dotýkají, přemýšlet o tom, za 

jakých podmínek by měli zájem se vrátit, případně se zemí původu spolupracovat, a přizpůsobovat 

tomu odpovídající ekonomická a politická rozhodnutí. Z dlouhodobého hlediska je to ovšem úsilí, 

které přináší výsledky. A nejedná se pouze o přímý ekonomický přínos, i když ten může být značný.4 

Důležitá a přínosná může být spolupráce ve vědecké5, případně kulturní oblasti. V neposlední řadě je 

výsledkem pozitivnější vztah občanů žijících v zahraničí k zemi původu a dlouhodobý zájem o ni. Ten 

nechybí v mnoha případech ani teď, jak ukázal další zahraniční příklad z Francie6.  

Několikrát byly na konferenci zmíněny složité podmínky návratu do ČR. Mluvila o nich starší 

generace7, dále byla diskutována i ne vždy pozitivní zkušenost mladých Čechů, kteří vyjíždějí do 

zahraničí studovat díky stipendijním programům8, a kteří se následně do vlasti vracejí (přibližně v 

50%) za cenu značných komplikací. Česká republika se navíc potýká se situací, kdy absolventi českých 

vysokých škol v nezanedbatelném procentu nemají zájem pracovat v ČR9, odcházejí do zahraničí a již 

se nevrací. Vzniká tak potřeba tyto lidi oslovit a zaujmout je ve vztahu k ČR – pokud ne v rovině 

reálného fyzického návratu, tedy alespoň v rovině spolupráce na dálku. Mobilita, zahraniční zkušenost 

a schopnost se přizpůsobit novým podmínkám jsou důležitou součástí profesionálního života 

současného mladého člověka, jak to vyzdvihl příspěvek o českých středoškolských sekcích ve Francii. 

Ten zároveň připomněl, že moderní mobilita by neměla být vnímána jako odliv mozků, ale jako cesta 

k vlastnímu obohacení10.  

O zájmu a využitelných zkušenostech mladých Čechů, kteří studovali a dále pak pracovali v zahraničí, 

vypovídají realizovaná videa – vzkazy konferenci od Kateřiny Falk: https://youtu.be/xf7t1piKOiA [29. 

10. 2016] a Matěje Damborského: https://youtu.be/B66pBGEwJwQ [29. 10. 2016]. 

Diskuse během celé konference a v návaznosti na ni ukázaly, jak důležité je se o vlastní diasporu 

zajímat nejenom jako o celek, ale jak důležité je i vnímat jednotlivé věkové skupiny a citlivě reagovat 

na jejich podněty a potřeby. Česká diaspora je jen jedna, avšak každá její část má svůj význam a 

specifika – mládí energii a inovaci, starší věkové skupiny pak praxi a zkušenost. 

                                                           
2 Koren G., velvyslanec státu Izrael v ČR: https://youtu.be/YJVoiBsGlQg  
3 Červinková, H., EÚ AV ČR: https://youtu.be/2zpXN_QVDo4  
4 Russell M., DiasporaMatters: https://youtu.be/KcE3UO_u1Cg  
Sedláček L., výkonný ředitel a hlavní analytik European Leadership & Academic Institute (ELAI): 

https://youtu.be/m5r9lR9lV1o  

Špicar R., viceprezident Svazu průmyslu a obchodu: https://youtu.be/0lX89FIErUc 
5 Neužil J., vedoucí Laboratoře molekulární terapie Biotechnologického ústavu AV ČR: https://youtu.be/N4aFvSf9_YY  
6 Koubská P., ministerstvo financí, Paříž, Francie – vztahy s Evropským parlamentem; místopředsedkyně sdružení českých 
absolventů ENA 
7 Diskuse na závěr 1. dne, Petr Bísek, dlouholetý vydavatel Amerických listů: https://youtu.be/OpqzJKkghso (Audio/video 
záznam z konference Diaspora jako partner mateřské státu, 19. 9. 2016, Senát PČR Praha) [29. 10. 2016]. 
8 Almerová Z., finanční ředitelka Open Fund Society: https://youtu.be/IlBObsT_RpY  
9 Viz například výsledky průzkumu HealthCare Institute, realizovaného v listopadu 2015 (453 respondentů z 9 lékařských 

fakult v ČR); Barometr mezi studenty 4., 5., a 6. ročníků lékařských fakult v České republice. 23. 3. 2016, Praha. Tisková 
zpráva: http://www.hc-
institute.org/userfiles/files/Tiskov%C3%A1%20zpr%C3%A1va_pr%C5%AFzkum%20mezi%20studenty%20LF.pdf [29. 10. 2016]. 
10 Křížová K., předsedkyně spolku bývalých studentů československých a českých sekcí ve Francii 
10 Grulich T., předseda Stálé komise Senátu pro krajany žijící v zahraničí: https://youtu.be/2Cx3GH0oFbo  
Pokud není uvedeno jinak, všechny audio/video záznamy byly natočeny 20. 9. 2016, v Senátu PČR, v Praze. [29. 10. 2016]. 
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Závěr konference11 byl opět jednoznačný: ideálním stavem pro posun ve spolupráci České republiky 

s vlastní diasporou je sjednotit celou gesci pod jeden úřad. Padl návrh významně posílit pracoviště 

MZV, které má v gesci krajanskou problematiku. Jednotná webová stránka by zajistila soustředěnost 

všech užitečných informací ze strany státu směrem k Čechům žijícím v zahraničí, později pak tok 

informací i druhým směrem.  

Z jednání dále vyplynulo, že naprosto klíčové je v zahraničí podporovat udržení jazyka - základního 

spojovacího prvku české diaspory, základního nástroje pro pěstování vztahu mezi zahraničními Čechy 

a zemí původu. Bez znalosti jazyka se nebudou zahraniční Češi vracet, ani nebudou mít zájem s ČR 

navazovat hlubší kontakty. To platí i pro děti narozené v zahraničí po roce 1989, tedy pro 2. generaci 

zahraničních Čechů. Žádný návratový program, zacílený například na špičkové vědce v zahraničí, 

nebude efektivní, nebudou-li jejich potomci mluvit česky. Úsilí o získání schopných Čechů – odborníků 

zpět do vlasti12 začíná u jejich dětí, tedy u systémové a efektivní podpory udržování a rozvíjení 

znalosti češtiny v zahraničí. 

Spolek Česká škola bez hranic jako jediná takto zaměřená organizovaná iniciativa systémově 

podporuje vznik nových českých škol v zahraničí, zajišťuje kontinuitu nastavené kvality a podporuje 

školy po metodické a legislativní stránce. Spolek ČŠBH je prostřednictvím svých registrovaných škol 

platformou, která může oslovovat určitou, početně velkou skupinu zahraničních Čechů napříč všemi 

generacemi (děti, rodiče i prarodiče). Zároveň jsou tyto školy místem, které mohou podchytit právě 

i nejmladší dospělé Čechy, kteří se často v zahraniční k českým školám hlásí a dobrovolnicky v nich 

pomáhají, protože pro ně představují zdroj českosti nebo českého prostředí, a to navíc v období, kdy 

jsou z hledáčku českého státu často úplně ztraceni (od doby studií – od 18, výjimečně od 15 let, do 

doby prvních pracovních zkušeností a založení rodiny, tzn. minimálně 15 let). Do budoucna mohou být 

české školy v zahraničí platformou implementace návratových programů, případně alespoň šíření 

povědomí o nich.  

Videozáznamy jednotlivých příspěvků lze najít zde: http://csbh.cz/konference-seminare/diaspora-

jako-partner-materskeho-statu  

                                                           
 
12 Špičák J., člen Rady pro výzkum a inovace: https://youtu.be/QD1Rfb2v-6k (Audio/video záznam z konference Diaspora 
jako partner mateřské státu, 19. 9. 2016, Senát PČR Praha.) [29. 10. 2016] 
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